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ABSTRACT

The experiment was conducted in Omdurman Nakheel public Garden. 

The objective of the study was the comparison between the use of normal 

domestic tap water and sewage treated water through pressurized 

irrigation in landscape fields at Omdurman Public Square. Drip irrigation 

was used irrigate the flowering shrubs and sprinkler irrigate was used 

irrigate the grass squaresr respectively.    

The complete randomized black design was used. The experiment 

consisted of two treatments each replicated three times.

Parameters used to measure the performance of the grass were the dry 

matter content for the garden grass (nageel). The flowering shrubs 

parameters measured were, number of leaves and number of flowers and 

colour rate of the plant.  

The experiments results showed that there is significant difference 

between the use of waste water and normal tap water in Bermuda grass 

dry matter content in all cuts. The ornamental shrubs (Euphorbia and 

Wenka) showed significant difference between waste water treatment and 

normal tap water in the number of leaves emerged, the number of flowers 

produced and the colour in tensity. No difference in emitter performance 

in both water treatment .According to these results the use of treat waste 

water in recommended in irrigation of landscape yards.  
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الخلصة

الدراسة             هذه من الهدف وكان درمان بأم العامة النخيل حديقة في تجربة  أجريت

العاد      الصنبور ماء استخدام بين خلل       ىالمقارنة من المعالجة الصحي الصرف  ومياه

بالمضغوطات  .   لرى الري الري      استخدام تم العامة امدرمان حديقة فى  الحدائق

.بالتنقيط  الخضر         العشب المساحات لرى بالرش والرى الزينه الشجيرات لرى

العشوائية   المربعات تم.       الكاملةتصميم معامله وكل معاملتين على التجربة  واحتوت

 . مرات   ثلث تكرارها

لقياس   المستخدمة الجافه       المعايير المادة محتوى كانت الحديقة عشب  مستوى

) لعشب النجيله  ( عدد       وكان.  الحديقة خلل من المزهره الشجيرات اداء قياس  معيار

اللون     كثافه ومعدل والزهور . الوراق

الصحي            الصرف مياه استخدام بين معنويا فرقا هناك أن التجارب نتائج  أظهرت

برمودا      عشب في العادية الصنبور ال      فى ومياه كل في الجافة المادة  حصاداتمحتوى

الزينه   شجيرات و. ( فى الصرف )       الوينكاالفربيون مياه بين معنويا فرقا  أظهرت

العاد   ةالمعالج الصنبور :     ىومياه     ، الزهور عدد الوراق، عدد المستويات من عدد  في

       . الصرف    مياه بين الداء في فرق ل اللون كثافة ومياه  الصحى  معدل  المعالجة

سواء     حد على العادية والنقاطات    الصنبور الرشاشات اداء النتائج.   فى لهذه  ووفقا

الزينه           حدائق ميادين رى فى المعالجة الصحى الصرف مياه باستخدام  .نوصى
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